


Slovo ředitelky
Každé kulaté narozeniny nás 
vedou jak k zamyšlení, tak bilanci 
uplynulých let, důvodu k oslavě 
i otázce co bude dál.

Rok 2023 je pro Diakonii ČCE, která s příchodem 
demokracie začala v devadesátých letech minulého 
století obnovovat na mnohých místech naší vlasti 
svou činnost, skutečně rokem významným.

V roce 1993 bylo jedním z těchto míst Valašské 
Meziříčí, kde díky zapáleným členům farního sboru 
vzniklo středisko Domácí péče Diakonie ČCE ve 
Valašském Meziříčí. Sama dodnes žasnu nad 
odhodláním všech lidí, kteří byli na samotném 
začátku, s nadšením, zápalem, odvahou a jasnou 
vizí – být nablízku lidem v těžkých životních situa-
cích a nabízet pomoc postavenou na křesťanských 
hodnotách. Již v prvních letech se nebáli odvážné 
myšlenky na vybudování zařízení pro komplexní 
péči o nevyléčitelně nemocné a předurčili tak zá-
roveň vznik dalšího střediska – Hospic CITADELA 
v roce 2003.

Těch třicet let byla léta intenzivního učení, budování 
zázemí i profesionality tak, aby Diakonie ČCE byla 
respektovaným poskytovatelem zdravotních a soci-
álních služeb, měla důvěru těch, kdo hledají pomoc 
a byla solidním partnerem pro instituce i jedince. 

Každý, kdo se stal součástí střediska je nedílným 
článkem celku a jeho práce je důležitá. Dnes, po 
třiceti letech budování společného díla nás stále 
spojují společné hodnoty – milosrdenství – spole-
čenství – fortelnost a naděje.

Jsme hrdí na to, že můžeme navázat na dílo našich 
zakladatelů a dále ho rozvíjet. Cesta, kterou jsme 
ušli od několika prvních zaměstnanců domácí péče 
po organizaci, provozující celý komplex zdravotních 
a sociálních služeb všech forem je nejen dlouhá, 
ale i zavazující. Zkušenosti, které jsme za tři desítky 
let získali v oblasti péče o nemocné, nevyléčitelně 
nemocné a umírající i lidi s mentálním postižením, 
budeme chtít zúročit i v budoucnu. Našim cílem je 
vytvořit v regionu ucelený systém hospicové paliativní 
péče a být tak nablízku lidem v jednom z nejtěžších 
období života.

Téměř před deseti lety jsem svůj život spojila 
s Diakonií ČCE. Pro mne to jsou léta naplněná 
smysluplnou prací s lidmi, naladěnými na stejnou 
vlnu a sdílejícími stejné hodnoty. Jsem přesvěd-
čena, že pokud budou tvořit rodinu Diakonie lidé 
stejně naladění, má před sebou ještě hodně dlouhou 
budoucnost.

A to všem ze srdce přeji

Květoslava Othová, ředitelka

Slovo duchovního
Je třicet let málo nebo hodně? 
Samozřejmě záleží na obsahu, 
o co jde, co se stalo nebo odehrálo. 

Třicet let služby v podobě pomoci potřebným je 
především otázka vděčnosti. Za službu a pomoc 
jako takovou, ale v neposlední řadě také vděčnost 
za to, že se něco takového mohlo v našem městě 
vůbec uskutečnit.

Ano, službu druhým vykonávají ti, kteří v sobě objevili 
schopnosti a obdarování, bez nichž by to nešlo. 
A přece si celou tu dobu myslím, že pomáhat dru-
hým není jenom přirozená a normální schopnost 
člověka, nýbrž že nás k ní někdo vede, ponouká, 
inspiruje i posiluje. Možná o tom ani nevíme, spíš 
tušíme, že tomu tak je.

Bez takového vedení by se mnohem hůře překonávala 
rozdílnost názorů, která je všudypřítomná tam, kde 
se něco nového promýšlí, připravuje, tvoří. S největší 
pravděpodobností by pouhé lidské snažení dříve 
nebo později uvázlo na mrtvém bodě. Že se tak 
přes mnohé nesnadné chvíle nestalo, je veliký dar.

Díky němu si můžeme letos připomínat třicet let 
od vzniku střediska Diakonie a 20 let od otevření 
hospice. Z malé skupinky, která stála na počátku, 
se postupně vyklubalo středisko velikých rozměrů 
s více než dvěma stovkami zaměstnanců. Mnohé se 

samozřejmě musí dělat úplně jinak než na začátku, 
ekonomická hlediska jsou nesrovnatelná, služba lidem 
se rozšířila do kdysi nepředstavitelných rozměrů, 
ale sociální a zdravotní služby jsou potřebné pořád.

Jedno se přitom nemění. Je tady člověk. Někdy 
jenom v seniorském věku, jindy vážně nemocný 
a jindy zase třeba opuštěný. Člověk, který prostě 
potřebuje pomoc. Kéž se nikdy přes všechny možné 
i nemožné překážky neztratí ze zřetele všem, kterým 
prostě není a nebude nikdy jedno, co se s ním děje.

Kéž všechny pracovníky střediska Diakonie i hospice 
provází moudrost v důležitých jednáních i rozho-
dováních, potřebné množství invence, hodně síly 
ke smysluplné službě, záchovná dávka humoru, 
ochotné srdce, otevřenost i pravdivost jednoho 
ke druhému a naděje do příštích dnů, měsíců i let. 

Jan Krupa, duchovní

společenství
milosrdenství

naděje

fortelnost



Z historie

1993

1998

2001

2003

5 klientů | 2 zaměstnanci
Činnost valašskomeziříčské Diakonie byla započata při farním sboru Českobratrské církve 
evangelické, u zrodu stála manželka místního faráře Dobromila Krupová spolu se zdravotní 
sestrou Martou Benešovou. Svou činnost zahájila poskytováním služeb v domácím pro-
středí seniorům a těžce nemocným formou ošetřovatelské a pečovatelské služby a provo-
zem půjčovny kompenzačních pomůcek. Své zázemí měla v prostorách fary. 

18 zaměstnanci | 251 klientů
Poptávka po poskytovaných službách vedla k rozšíření o další zaměstnance, což vyústilo 
také v nutnost větších prostor, které nalezla ve vlastní budově na Vrbenské ulici.

20 zaměstnanců | 302 klientů
Potřebnost návazných služeb uzrála v ideu vybudování hospice. K položení základního 
kamene hospice CITADELA došlo 1. dubna.

25 zaměstnanců | 335 klientů
Realizace projektu hospice CITADELA vedla k rozdělení střediska Diakonie ve Valašském 
Meziříčí na dvě samostatná střediska: Diakonie ČCE – středisko ve Valašském Meziříčí 
a Diakonie ČCE – hospic CITADELA. Od tohoto roku se každé z nově vzniklých středisek 
začalo ubírat a postupně rozšiřovat svým směrem. 

Diakonie ČCE – středisko ve Valašském Meziříčí 
rozšiřovalo své služby k podpoře domácí péče – o denní stacionář pro seniory (2004), 
poradnu pro pečující a půjčovnu kompenzačních pomůcek (2017) a další sociální služby 

v terénní formě: o osobní asistenci (2009) a odlehčovací služby (2019). Ošetřovatelská 
služba začala poskytovat také péči nevyléčitelně nemocným prostřednictvím domácího 
hospice Společnou cestou (2016). Zároveň se středisko začalo věnovat lidem se zdra-
votním znevýhodněním poskytováním služeb sociální rehabilitace (2014) a chráněného 
bydlení (2015) a také zabezpečením jejich uplatnění na pracovním trhu založením soci-
álního podniku (2013). V čele střediska stáli postupně Marta Benešová, Ing. Pavel Malík, 
Dobromila Krupová a Mgr. Bc. Zdislava Odstrčilová. 

Diakonie ČCE – hospic CITADELA 
začala poskytovat v nestátním zdravotnickém zařízení specializovanou paliativní péči nevy-
léčitelně nemocným (2004) a také v ambulanci paliativní medicíny (2016). Zároveň rozšířila 
své služby o sociální služby pobytové – sociálně zdravotní lůžka a odlehčovací služby 
a domov se zvláštním režimem (2012). V čele střediska stál po deset let Ing. Miloslav Běťák, 
v roce 2014 jej ve vedení vystřídala Mgr. Květoslava Othová.

557 klientů | 42 zaměstnanců – DP
448 klientů | 85 zaměstnanců – HC

Přestěhování služeb a pobytových služeb do zrekonstruovaného Domu sociálních služeb 
na ulici Žerotínova ve vlastnictví města Valašské Meziříčí. Vzniklo tak nové zázemí pro 
terénní služby a 42 lůžek sociálních služeb pobytových. 

235 zaměstnanců | 1921 klientů
Sloučením středisek Diakonie ČCE – středisko ve Valašském Meziříčí 
a Diakonie ČCE – hospic CITADELA bylo vytvořeno středisko s názvem 
Diakonie Valašské Meziříčí. Vedení se ujala Mgr. Květoslava Othová. 

Diakonie Valašské Meziříčí si připomíná 30 let své činnosti a 20. let od vzniku 
hospice CITADELA.
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Úsek podpory 
domácí péče • Poradna pro pečující

• Domácí zdravotní péče a domácí hospic 
Společnou cestou

• Pečovatelská služba

• Osobní asistence 

• Odlehčovací služby – terénní

• Denní stacionář Dobromysl

• Půjčovna kompenzačních pomůcek

Staráme se o to, 
aby lidé mohli co nejdéle 
zůstat ve svém domácím 
prostředí

Hospic 
CITADELA

Pečujeme o lidi  
na sklonku života  
a poskytujeme  
odlehčení pečujícím

• Hospic CITADELA

• Sociální služby ve zdravotnických zařízeních 
lůžkové péče

• Odlehčovací služby – pobytové

• Ambulance paliativní medicíny



Domov 
se zvláštním 
režimem 

Pečujeme o lidi 
s demencí

Úsek služeb pro osoby  
se zdravotním postižením

Podporujeme lidi 
v samostatném životě

• Sociální rehabilitace 

• Chráněné bydlení JOHANNES



Poskytujeme zázemí službám

Administrativa 
a technicko-hospodářský úsek

Dobrovolníci

Dáváme potřebným 
náš čas



Když jsem v únoru 1994 nastoupil do 
Diakonie, stala se mi práce pečovatele zčásti 
pokračováním mých dobrovolnických aktivit. 
Od začátku práce v Diakonii jsem si cenil 
velké otevřenosti našeho střediska. Mou práci 
snad někteří považují za kariérně neprestižní 
a podřadnou. Není náhodou, že má Diakonie 
ve znaku kříž s trnovou korunou, přitom ne 
každému zřetelný hned na první pohled. 
A to jen symbolizuje civilnost a otevřenost 
Diakonie pro všechny, kdo se v ní podílejí na 
službě, která má vždycky smysl a předzname-
nává naději.

Ing. Karel Malina, pracovník v sociálních 
službách v pečovatelské službě

Společnost CS CABOT plní své závazky být 
citlivým, zodpovědným a uznávaným obča-
nem, sousedem a členem komunity, kterému 
není lhostejné dění v okolí. Jedním ze způsobů, 
jakým přispívá již od zahájení svých podnika-
telských aktivit k rozvoji regionu, je dárcovství. 
Jedním ze stálých a dlouhodobých partnerů 
v oblasti finanční podpory je místní Diakonie. 
Vážíme si její pomoci seniorům, osobám s hen-
dikepem, nemocným v závěru života a pomoci 
rodinám, které o seniory či nemocné pečující. 
Věříme, že naše finanční pomoc pomáhá zkva-
litnit a rozvíjet služby, které Diakonie poskytuje. 

Mgr. Jaromír Odstrčil,  
jednatel CS CABOT, spol. s r.o.

Dvacet let práce v Diakonii 
pro mě znamená dvacet  
let života stráveného  
v koloběhu událostí,  
které lze připodobnit 
k adrenalinovému sportu. 
Ing. Miloslav Běťák, ředitel Diakonie ČCE 
– hospic CITADELA v letech 2003 – 2013 
a následně náměstek Diakonie ČCE

Tváře pomoci



Starala jsem se dva roky o manželovu babič-
ku, která byla onkologicky nemocná. Dva dny 
před jejím úmrtím byla převezena do hospice 
CITADELA. Tenkrát jsem ani nevěděla, co je to 
za zařízení. Když jsme přišli na návštěvu, byla 
jsem mile překvapena prostředím, vstřícností 
personálu. Druhý den pobytu v hospici babička 
zemřela a my měli možnost se přijít rozloučit. 
Nic hezčího jsem nezažila. Babička vypadala 
jak anděl. Rozloučení bylo důstojné. Hned 
jsem věděla, že tato práce by mě naplňovala 
a měla by smysl.

Lenka Seidlová,  
pracovník v sociálních službách v hospici

Při aktivizacích vidím na našich 
klientech spokojenost, cítím,  
že se náš domov stal jejich 
domovem, že jsou s námi rádi.  
Právě ta radost a spokojenost 
v očích klientů mě povzbuzuje 
v další práci. A také přátelský 
kolektiv, kde je legrace.

Markéta Stříteská, aktivizační pracovnice 
domova se zvláštním režimem

Do chráněného bydlení Diakonie jsem přišel  
ze Zašové. Pěkně mě tu uvítali a začal jsem 
tu bydlet. Zkoušeli jsme, abych si sám uměl 
uvařit, vyprat, uklidit, naučil jsem se tu jezdit 
na kole. Udělal jsem si kurz výroby pralinek 
a pracuju v Pralinkárně. Baví mě dělat čokolá-
du a prodávat na trzích. 

Už druhým rokem žiju samostatně v bytě. 
Občas za mnou chodí z Diakonie a pomáhají 
mi s nákupy a hospodařením. Budu si teď 
kupovat nové kolo.

Mirek Šiler, 
bývalý klient chráněného bydlení 

Dostal jsem se před několika lety do situace, 
kdy jsem nebyl schopen vlastními silami zajistit 
potřebnou péči pro svou nemocnou matku. 
Obrátil jsem se proto se žádostí o pomoc na 
Diakonii ve Valašském Meziříčí, která mi v péči 
velmi pomohla. Byl jsem překvapen nejen vel-
kou vstřícností a profesionalitou zaměstnanců 
Diakonie, ale hlavně jejich lidskostí.  

Bez jejich pomoci bych situaci nezvládl.  
Pomoc má mnoho tváří… já jsem zvolil cestu 
finančních příspěvků na jejich činnost. 

Ing. Vladimír Pečenka, 
syn klientky a dárce

Věděl jsem, že jsou to její dny po-
slední. Mé přání bylo, aby z tohoto 
světa odešla bez bolesti a také 
důstojně. Toto přání se naplnilo. 
Přístup personálu byl úžasný jak 
k manželce, tak i ke mně. S takovou 
lidskostí, slušností a profesionalitou 
jsem se v žádném zdravotnickém 
zařízení ještě nesetkal.

Vratislav R., 
manžel klientky hospice

S dobrovolnictvím jsem začala před šesti lety. 
Nyní jsem na rodičovské dovolené s dvouletou 
dcerkou, která se k mé radosti věnuje dob-
rovolnictví se mnou. Jednou za měsíc spolu 
navštěvujeme domov se zvláštním režimem, 
nejraději skupinové aktivizace, během nichž si 
s klienty zpíváme, vzpomínáme povídáme si. 

Rozhodně se budu ráda dobrovolnictví věnovat 
i nadále, protože každá hodina, kterou zde 
věnuji, mě nabije pozitivní energií tak, že si pro-
dloužím život minimálně o několik dní!

Maruška Zátopková, dobrovolnice v domově  
se zvláštním režimem



Protože jsme o tatínka pečovali dlouhodobě, 
byla pro nás odlehčovací služba opravdu uleh-
čením. Mohli jsme tak načerpat síly k další péči. 
Tatínek opakovaně přicházel do Diakonie jako do 
„druhého domova“ – měl zde už známé sestřič-
ky, fyzioterapeutky, pečovatelky i paní doktorku. 
Byla to pro něj vítaná změna. Setkal se s profesi-
onálním přístupem v tom nejlepším slova smyslu. 
V naší zemi se často lidé odvolávají na křesťan-
ské hodnoty. V Diakonii ve Valašském Meziříčí je 
uvádějí do praxe. Můžeme se zde setkat s vírou, 
nadějí i láskou. Je dobré to vědět.

Daniela K.,  
dcera klienta odlehčovací péče – pobytové

Diakonie pro mě znamená velikou naději – a to 
nejen pro ty, kteří potřebují pomoc druhých, ale 
i pro mě osobně. 

Velmi ráda vzpomínám na kolegy a kolegyně 
v Diakonii. Práce zde byla pro můj život oprav-
du inspirativní. Přinesla mi však také nejednu 
bezesnou noc – když zavčas nepřišly dotace 
a nevycházelo na výplaty, nebo se prostě něco 
nepovedlo, a teď to mám na starosti na MPSV. 

Mgr. Zdislava Odstrčilová, vrchní ředitelka 
sekce rodinné politiky a sociálních služeb, 
ředitelka Diakonie ČCE – střediska ve 
Valašském Meziříčí v letech 2011– 2018 

V dozorčí radě valašskomeziříčské Diakonie 
jsem začala pracovat ještě v původním stře-
disku Citadela. Dbáme na to, aby si středisko 
drželo křesťanský charakter. Jsem ráda,  
že sloučené středisko má své partnerské  
sbory ve Valašském Meziříčí, Stříteži a Velké 
Lhotě, a že tyto sbory se podílí na podpoře 
střediska růžnými způsoby. Jsem vděčna, že 
vedení střediska je v dobrých rukou. A jsem 
ráda, že díky práci kazatelů a mnohých dob-
rovolníků je středisko v úzkém sepětí s mateř-
skou církví.

Ing. Jana Buzková,  
předsedkyně dozorčí rady

S Diakonií Valašské Meziříčí v srdci 
i v hlavě žiju od r. 2006 a nemůžu se 
odpoutat, ani ji opustit. Znamená pro mě 
radost i smutek, práci a péči, vysokou 
profesionalitu, poznávání a vzdělávání, 
podporu a spolupráci, rozhovory, přá-
telství, porozumění, nové vztahy, únavu 
i novou energii. Díky za Diakonii ve 
Valašském Meziříčí a za všechny, kteří 
jsou její součástí, opečovávané i pečující.

Ruth Kopecká, bývalá zaměstnankyně Diakonie 
ČCE – hospic CITADELA a současná členka 
dozorčí rady

Těší mne, že jsem mohl být po dobu svého 
cca 25letého působení v komunální politice 
svědkem a dílem i aktivním účastníkem ne-
uvěřitelného rozvoje Diakonie jak po stránce 
materiální, tak i té obtížně popsatelné roviny 
duchovní a lidské. S Diakonií jsem také spolu-
pracoval při zajištění péče o mé rodiče.  

Děkuji za to, že při každé návštěvě Diakonie 
jsem díky jednání personálu měl to štěstí zaží-
vat pocity klidu, lásky, úcty, pokory a vyrovna-
nosti, zážitky spojené s lidským setkáváním.

Ing. Josef Vrátník, bývalý místostarosta  
města Valašské Meziříčí

Patřím do sboru ČCE na Velké Lhotě, kde done-
dávna působil bratr farář Jan Krupa. Jednou mě 
požádal, abych s ním jela do Citadely na boho-
služby a doprovodila je hrou na housle. Zjistila 
jsem, jakou sílu má hudba a kolik radosti může 
člověku dát. Hrávám zde se svými přáteli muzi-
kanty, občas s sebou vezmu i své žáky, aby viděli, 
jak můžou hudbou sloužit lidem. Na Velké Lhotě 
v kostele pořádáme koncerty, jejichž výtěžek 
posíláme Diakonii. Jejích služeb využil už nejeden 
z nás. Učíme se hudbou potěšit druhé a ti zase na 
oplátku svým vděkem obdarovávají nás. 

Irena Zátorská, členka Farního sboru ČCE  
ve Velké Lhotě



Ráda bych poděkovala sociální rehabilitaci 
Diakonie Valašské Meziříčí za zařazení naší 
handicapované dcery do svého programu. 
Jednak je tím prolomena její sociální izo-
lace, má vnější kontakty, užší společenství 
a také si procvičí některé dovednosti a ná-
vyky. Ráda se účastní i besed, na které 
jsou zváni paní farářka a pan farář ČCE. 
Atmosféra je podnětná, motivující, přináší 
dceři radost a poučení. Vždy se na setká-
ní velmi těší. Moc děkujeme za nebývalé 
lidské angažmá.

Eva Š., 
matka klientky sociální rehabilitace

Zevnitř je dobrovolnictví jiné 
než zvenčí, odkud vypadá jako 
záslužná činnost, případě oběť 
pro druhé. Zevnitř to tak není. 
Dobrovolnictví mě obohacuje. 
Pomáhá mi srovnávat hodnoty, 
cenit si toho co mám, přemýš-
let nad druhými i nad sebou.

Dita Vávrová,  
dobrovolnice v hospici

Jednou měsíčně přicházíme s keramickým 
kroužkem do Hospice CITADELA. Často jsou 
společnými autory děl děti i klienti zároveň. 
Děti vnesou mezi nemocné a staré lidi svou 
vnitřní radost. Rozdělí se o tuto krásnou a sil-
nou energii s lidmi, kteří ji ztrácejí. A naopak 
klienti hospice děti velmi vřele vítají. Pořád se 
jich na něco ptají, nebo tiše sledují jejich po-
hyby. Děti vedu k tomu, aby se nebály klientů 
dotknout, oslovit je, popovídat si. Pokaždé je 
tam krásná atmosféra a ze setkání odcházím 
naplněná pocitem, že to má smysl.

Zuzana Fatrsíková, vychovatelka  
školní družiny ZŠ Žerotínova

Pomoc má mnoho tváří. 
Pomáhat můžete i vy.

Staňte se dárcem a zažijte dobrý pocit 
z podpory smysluplné práce. 
Darujte nám dárek k výročí.

Č. ú.: 115-2766120267/0100
W: www.diakonievm.cz/pomahejte-s-nami/

T: 739 244 810

E: darci@diakonievm.cz

Najděte u nás smysluplnou práci.

W: www.diakonievm.cz/pracovni-nabidky/

T: 739 243 896

E: personalni@diakonievm.cz

Staňte se dobrovolníkem.  
Staňte se součástí našeho týmu.

T: 739 324 816

E: dobrovolnici@diakonievm.cz



Pomoc má 
mnoho tváří


